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Amb  les
persones



EDITORIAL

Compartir i aprendre sempre és
enriquidor. Això és el que inten-
tem fer els darrers mesos amb
els contactes periòdics que
portem a terme amb d’altres
consells comarcals amb els quals
tenim molts punts en comú a
compartir.
Posar sobre la taula dubtes,
problemes i necessitats és una
forma d’avançar, de trobar les
millors solucions en cada cas. Les
reunions que hem portat a
terme amb els consells comar-
cals d’Osona, Solsonès i la
Noguera són ideals perquè ini-
ciatives reexides d’un territori les
puguem exportar a una altra
comarca, amb la voluntat de mi-
llorar els serveis que oferim a la
societat.
Les comarques que ens hem tro-
bat tenim molt en comú. Per sort
disposem d’un gran territori
rural, amb una baixa demografia,
que ens aporta un gran valor
mediambiental i patrimonial,
però que a la vegada ens obliga a
dotar-lo d’uns serveis que siguin
equiparables a les poblacions
mitjanes o grans. Si una cosa té
clara aquest president i aquest
equip de govern és que tothom,
visqui on visqui, ha de tenir accés
als serveis bàsics. No hi ha
d’haver ciutadans de primera i
ciutadans de segona.
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El Consell Comarcal del Bages ha
intensificat les relacions amb d'altres
institucions comarcals, com els
Consells d’Osona, el Solsonès o la
Noguera.  El primer contacte, el mes
de març, va permetre reunir al
voltant de la mateixa taula represen-
tants dels Consells del Bages i
d’Osona, que comparteixen pro-
blemàtiques i inquietuds similars.
Temes com habitatge, llei de la
dependència, portada d'aigües o
transport públic van formar part
d'una jornada de treball marcada per
la bona entesa. Les delegacions  les
van encapçalar sengles presidents.
Posteriorment, la majoria de temes
que es van tractar amb la delegació
del Consell Comarcal del Solsonès i
també el de la Noguera van ser de
caràcter rural. En aquest sentit, es
van tractar diferents temes vinculats
a problemàtiques com l’arranjament
de camins públics, les infraestruc-
tures de telecomunicacions en
pobles petits i l’atenció a les perso-
nes grans.  La Noguera també vol
seguir el model i els passos del Bages
en matèria de protecció civil.
La voluntat de l’equip de govern del
Consell Comarcal del Bages és que
aquestes trobades tinguin continuï-
tat en el futur.

El Consell Comarcal estreny lligams amb les  
comarques d’Osona, el Solsonès i la Noguera

Imatges de les reunions del Consell del Bages amb el Solsonès, Osona i La Noguera

Les trobades han posat de
manifest un alt nivell de
sintonia i ganes de poder
compartir informació
d'iniciatives que es porten
a terme en aquestes
comarques i que són sus-
ceptibles d'extrapolar-se
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La gestió de serveis i l’ajut als ajuntaments que és la feina principal del Consell
Comarcal té com a objectiu millorar la qualitat de vida de les persones, dels usuaris
d’aquests serveis i de la ciutadania en general

El Consell Comarcal,
al servei
de les persones

La funció principal del Consell
Comarcal és aglutinar necessitats dels
ajuntaments per obtenir més recursos
i millorar la qualitat i quantitat de
serveis que es presten a la ciutadania.
En aquest aspecte, el Consell treballa
des de diferents àmbits en iniciatives
de caire social. 

Suport al Centre de Desenvolupament
Infantil i Atenció Precoç del Bages
El Consell està gestionant la compra
de dos locals situats al carrer Fonollar
de Manresa per ampliar els serveis
del Centre d’Atenció Precoç del Bages
que compta amb professionals de
moltes disciplines i que va atendre
625 infants de la  nostra comarca
durant l'any 2007. L'adquisició i ade-
quació dels locals que anirà a càrrec
del Consell Comarcal està valorada en
1.621.000 euros.

Transport adaptat
L'any 2008 el Consell ha destinat un
pressupost de 102.170 euros per trans-
portar directament a l'escola i els cen-
tres ocupacionals d'Ampans  persones
amb dificultats de mobilitat, encadi-
rades i persones grans amb dependèn-
cia.  Aquest servei, que es realitza des
de l'any 2007, integra persones adultes
i escolars que s'han de desplaçar a
Ampans. El servei es realitza amb fur-
gonetes adaptades facilitant així que les
famílies no hagin de portar els seus
familiars als centres o contractar serveis
privats que ho facin. Alhora aquest fet
ajuda  aquestes persones, no només a
la seva integració social sinó a posar en
contacte diferents generacions en el
mateix mitjà de transport.  

Dependència
S'han contractat dos treballadors

socials que des de finals de l'any 2007
estan donant suport als serveis
socials dels ajuntaments per a l’ela-
boració i seguiment dels Plans
Individuals d’Atenció a la Depen-
dència (PIA). Tots els professionals
dels ajuntaments i del Consell
Comarcal estan fent grans esforços
per aconseguir agilitar els terminis i
que les persones gaudeixin de les
ajudes el més aviat possible. En 6
mesos ja s'han realitzat 400 PIAS del
34 municipis, que equivalen a un
68,62% de les persones beneficiàries
d’aquesta llei.

Resposta urgent per a dones que es
troben en situació de violència
A la comarca existeix un protocol que
fomenta la coordinació dels serveis
socials dels ajuntaments, Mossos
d'Esquadra, jutjats, policies locals,
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sanitat, per atendre les dones que es
troben en situació de violencia i si és
necessari disposar de forma gratuïta
d'un servei d'allotjament urgent.  

Acollida i ciutadania
Des de l'any 1999 el Consell promou
actuacions que permetin adaptar les
polítiques i els serveis públics a les
demandes d'una societat més diver-
sa. Per això, com a objectiu general
del Pla territorial de ciutadania i
immigració de la comarca del Bages,
es promouen diferents programes i
projectes que contribueixin a facilitar
la incorporació de les persones nou-
vingudes als nostres municipis.
En concret, el Pla porta a terme
accions com: cursos de coneixement
de l'entorn, tallers d'habilitats socials,
formació per a professionals, accions
de sensibilització, servei de traduc-
ció... Actualment, també estem estu-
diant la situació sociològica de la
població immigrant a la comarca
(nacionals i estrangers), per conèixer
més a fons la situació d'aquest
col·lectiu, detectar necessitats i
respondre amb eficiència i efectivitat
davant dels nous reptes.

Equips d’atenció a la infància i ado-
lescència (EAIA)
Psicòlegs, pedagogs, treballadors
socials i educadors socials intervenen
per protegir la integritat física o

psíquica dels menors que corren un
risc immiment  d'abús sexual, maltrac-
tament físic o psíquic, rebuig dels pares
o altres familiars, etc… Aquest equip
que dóna servei al Bages i al Berguedà
promou la qualitat de vida dels infants. 

El Punt de Trobada
El Consell Comarcal i l'Ajuntament de
Manresa han signat un conveni per
crear un Punt de Trobada destinat a
atendre i prevenir, en un lloc neutral i
transitori, en presència de personal
qualificat, la problemàtica que sorgeix
en els processos de conflictivitat fami-
liar i, en concret, en el compliment del
règim de visites dels fills/filles en cas
de separació dels pares. 

Punt d’informació als discapacitats
Des del Consell promovem el  suport a
les persones amb discapacitat i d'acces-

sibilitat als àmbits socials quotidians per
a la seva participació plena en els dife-
rents àmbits. Un professional ofereix
suport a persones discapacitades i
fomenta la participació ciutadana en
l'àmbit de la mobilitat amb concursos de
sensibilització, promovent el treball
d'una xarxa de participació amb totes les
associacions de discapacitats del Bages.

Foment de l’associacionisme per
promoure la igualtat
La primera Troda d’Associacions de
Dones del Bages va tenir lloc el mes de
març a Sant Joan de Vilatorrada. Hi
van assistir una cinquantena de dones.
Es va comptar amb la presència de 7
associacions de dones, de grups de
dones que pretenen formar una asso-
ciació al seu municipi, de diferents
professionals, regidores de la dona i
també de dones a nivell individual.

Taller d’expressió artística de la I Trobada d’Associacions de Dones del Bages

PREVENIR I COMBATRE, VALORS I CONVIVÈNCIA

Amb l'objectiu de fomentar els va-
lors, la convivència i el respecte per
la diferència, amb els infants i les
famílies, el Consell Comarcal du a
terme el Programa "Prevenir i
Combatre la violència vers les
dones" que consta d'un paquet
educatiu per prevenir comporta-
ments sexistes i tot tipus de violèn-
cia. El projecte pretén arribar a
totes les escoles de primària de la

comarca i inclou diversos tallers i
activitats amb l'alumnat, així com
també la implicació de les famílies.
El projecte ja s'ha dut a terme a 14
escoles. Enguany s'ha ampliat la
campanya amb una guia per
explicar contes adreçada als equips
educatius de les escoles i a d’altres
serveis educatius. El cost d’aquest
projectes ha estat de gairebé
50.000 euros.



El curs vinent, els serveis de menjador
escolar gestionats pel Consell
Comarcal del Bages mantindran el
preu actual o bé el disminuiran. Això
serà possible gràcies a una major
implicació del Consell en tot allò refe-
rent a la millora del servei, com l'e-
quipament de les cuines o el finança-

ment del servei
de monitors, de
manera que el
cost d'aquestes
accions no l'hau-
rà d'assumir
l'empresa adjudi-
catària. S'evita,
per tant, que les
famílies usuàries
hagin de fer front
a un increment

del preu del menjador escolar, que ha
quedat fixat en un màxim de 5,54
euros per àpat. 
Entre les millores que assumirà direc-
tament el Consell Comarcal hi ha l'a-
portació, reposició i reparació de tots
els equipaments de cuina que hi ha en
aquests moments als centres docents,

la renovació del parament del men-
jador dels centres que ho sol·licitin i el
finançament del cost del servei d'un
monitor, amb un màxim de 3 hores al
dia, per a les escoles que tinguin una
ràtio d'alumnes per monitor igual o
inferior a 10. Amb aquesta mesura es
vol garantir la viabilitat dels men-
jadors dels centres amb pocs usuaris.
D'altra banda, es millorarà la ràtio de
monitors per alumne, especialment
en educació infantil i secundària.
També es promourà la constitució de
comissions de menjador amb l'objec-
tiu de treballar conjuntament amb les
AMPAs per a la millora del servei.
A  partir del curs 2008-09 el Consell
Comarcal del Bages gestionarà el
servei de menjador a un total de 30
centres de la comarca.
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Edició de material pedagògic perquè els escolars
coneguin millor la comarca del Bages
El Consell Comarcal del Bages ha edi-
tat material pedagògic perquè els
escolars del Bages coneguin millor la
comarca. Aquest curs ja s’ha utilitzat
la carpeta "Bages, una comarca per
conèixer" que inclou fitxes educa-
tives per treballar a segon cicle de
primària.
La carpeta recull un total de 17 fitxes,
que en la nova reedició s’agruparan
en 4 llibrets diferents, que tracten
temes com el Bages, els seus
municipis, el paisatge, el treball i els
recursos de què disposa la comarca,
dades de la població, etc.
Cadascun dels apartats tractats
inclou una fitxa amb un contingut

conceptual i una altra amb activitats
que complementen els conceptes
treballats. També s’està elaborant un
mapa del Bages, en format póster,
perquè es pugui utilitzar a les aules.
D’altra banda, per als alumnes de 4t
d’ESO, aquest proper curs es dis-
tribuirà un nou material pedagògic
amb el títol “Industrialització i con-
flictes al segle XIX”. El Consell
Comarcal ha comptat amb la col·la-
boració de l’Arxiu Comarcal  que ha
cedit part del seu fons documental
per tal que els alumnes puguin tre-
ballar sobre còpies de documentació
real sobre el procés d’industria-
lització al Bages.

Es congela el preu del
menjador escolar

El Consell gestionarà 30 menjadors escolars el proper curs
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Més de 8.500 alumnes participen en estades,
activitats i tallers del Camp d’Aprenentatge
Durant el curs 2007-08 el Camp
d’Aprenentatge del Bages (CdA) ha
viscut un important increment de la
seva activitat, consolidant així la seva
oferta educativa, entre la qual destaca
el treball realitzat sobre la temàtica de
l’aigua, els residus i la geologia.
Gràcies a aquesta àmplia oferta un
total de 8.576 alumnes han participat
en activitats i tallers a la Casa de la
Culla, al Parc Ambiental de Bufalvent i
al Centre de l’Aigua de Cant Font. A

més, en diverses ocasions els edu-
cadors del Camp d’Aprenentatge
s’han desplaçat fins als mateixos cen-
tres educatius  per a desenvolupar
diverses activitats. 
Al llarg del curs s’han executat dos pro-
jectes importants. El primer fa referèn-
cia als itineraris  de geologia, realitzant-
ne de nous, millorant els existents i
fent un audiovisual sobre la transfor-
mació de la pedra per a la construcció. 
L’altra gran aposta ha estat el Projecte

compartit de residus en el qual ha
participat el CdA, el Consorci del
Bages per a la Gestió de  Residus, 6
escoles de la comarca i la UAB. Entre
altres iniciatives, els centres educatius
han planificat i executat activitats
pràctiques relacionades amb els
residus, i com a culminació han signat
un compromís amb els ajuntaments
per executar les accions previstes en
el projecte que signifiquin la reducció
i el reciclatge de residus. 

S’EDITA LA “GUIA JOVE DE MOBILITAT A L’ESTRANGER”

Kristine Berzina, una jove letona que
va fer una estada al CAE dins el pro-
grama Servei Voluntari Europeu, ges-
tionat pel Consell, va aprofitar la seva
visita al Bages per elaborar la guia
“Guia jove de mobilitat a l’estranger”,
que dóna eines, principalment
telemàtiques, per facilitar la recerca a
les persones joves que es plantegen
anar a viure una experiència en un
país estranger.El Casino va acollir l’exposició “Joves i estiu” per organitzar estades a l’estranger

Donació de la família
Bausili a l’Arxiu
L'Arxiu Comarcal del Bages ha rebut
un important fons documental de la
família Bausili, que ha estat propi-
etària de la coneguda impremta
Bausili de Manresa. Entre la donació,
destaquen 400 xilografies i una
àmplia documentació que permet
conèixer l'evolució de la impremta
durant el segle XX. El fons documen-
tal cedit té un embalum d'uns 100
metres linials.

Visita del secretari de Joventut

El secretari general de Joventut, Eugeni Villabí, va ser al Bages on es va reunir
amb regidors i tècnics de Joventut dels diferents ajuntaments per tal de
conèixer la realitat de la comarca, els treballs que s’hi desenvolupen i els pro-
blemes a l’hora d’aplicar els plans de joventut.
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- Expliqui'ns què és el Consell
d'Alcaldes i quina missió té.
- Es tracta d'un òrgan consultiu que
està integrat, en el cas del Bages, per
35 batlles  i són convocats pel presi-
dent o presidenta del Consell
Comarcal perquè informi sobre pro-
postes d'interès comarcal, abans de
sotmetre-les a l'aprovació del ple. A la
nostra comarca els Consells d'Alcaldes
es porten a terme de forma itinerant
als diferents municipis. Aquest òrgan
asegura major implicació de tots els
ajuntaments en el funcionament del
Consell Comarcal.

- Hi tenen representació tots els
municipis del Bages. És difícil agluti-
nar sensibilitats i problemàtiques de
poblacions tan diferents entre elles?
- Suposo que depèn del tipus de
comarca. Al Bages, excepte Manresa
que per població té més de 20.000
habitants, la resta de municipis són
molt més petits, gairebé la meitat

d'ells tenen menys de mil habitants,
amb la qual cosa és més fàcil agluti-
nar problemàtiques similars. És en
aquest espai on els alcaldes i
alcaldesses manifesten les seves
inquietuds, els seus problemes i on
cada Consell Comarcal pot connectar
amb les necessitats dels ajuntaments
i de la societat comarcal.

- Quin pes tenen els colors polítics
dins del Consell d'Alcaldes?
El Consell d'Alcaldes està integrat per
35 alcaldies de diferents colors
polítics, però davant de situacions i
problemàtiques similars entre
municipis veïns, els colors polítics no
són un obstacle per fer front comú,
aglutinar esforços, manifestar-se
públicament davant d'administra-
cions superiors i fins i tot mancomu-
nar serveis entre ells. Des del Consell
d'Alcaldes i a través del Consell
Comarcal s'han posat en funciona-
ment projectes com la gestió dels

residus i les deixalleries municipals
que ara gestiona  el Consorci del
Bages per a la Gestió de Residus.

- Quines són les principals demandes
que es recullen al Consell d'Alcaldes?
- Fa uns anys que les demandes se
centren sobretot en la preocupació
dels ajuntaments per l'augment de
competències locals en diverses
matèries, sobretot les que afecten el
territori i les persones, la dificultat de
gestió que això suposa i la manca de
finançament.

-Vostè és alcaldessa d'un municipi
petit: Monistrol de Calders. Com pot
ajudar el Consell Comarcal les pobla-
cions més petites?
- Prestant assessorament tècnic i
jurídic als municipis que, per la seva
dimensió o per manca de recursos no
ho poden fer, per exemple en àmbits
com les infrastructures i telecomuni-
cacions, residus, prevenció d'in-

Mercè Cardona
Presidenta del
Consell d’Alcaldes
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cendis, habitatge, arranjament de
camins, transport escolar, mobilitat,
formació específica per professionals
de serveis socials municipals, etc. El
paper del Consell és molt important
també per a la recerca de recursos i la
seva gestió en benefici del territori.  

- Quins són, en la seva opinió, els
grans projectes que s'haurien de tirar
endavant al Bages els propers anys?
- L'àmbit d'atenció a les persones

cada vegada resulta més complex de
gestionar pels ajuntaments. Els
serveis socials bàsics i els especia-
litzats han de ser liderats des del
Consell Comarcal per cobrir les
necessitats socials de la ciutadania de
manera racional, optimitzant al
màxim els diners i garantint serveis
de qualitat per la gent gran, la infàn-
cia, la família, els discapacitats, els
nouvinguts, els professionals dels
ajuntaments, etc… Des del Consell
s'ha de promoure molt més el suport
als ajuntaments per tal de defensar
els interessos dels seus municipis
com ja es fa fer amb el Pla director
del Bages i el Pla Territorial. 

Les infraestructures, les telecomuni-
cacions i la xarxa viària i ferroviària
cada vegada són més imprescindibles
a la nostra vida. Per aquest motiu
aquesta també és una aposta. 

- Com veu la nostra comarca d'aquí a
deu anys?
- Tot i que la perspectiva no és tant
pròspera com durant els últims anys,
al Bages hem fet front a diverses cri-
sis i a problemes importants. Per això

hem de mirar el futur amb opti-
misme, fomentant el consens de
totes les forces polítiques comarcals a
l'hora de reclamar solucions i confi-
gurar línies estratègiques d'actuació
que han de permetre al Bages esde-
venir una comarca puntera.

- Creu que el Bages es fa sentir prou
com a territori al  conjunt del país?
- Crec que sí, s'està fent molta feina a
nivell polític. Cada vegada es pensa
més en el territori i en els municipis
d'una manera més global i no indivi-
dual. I hem d'anar per aquest camí
perquè la força i el sentir del nostre
territori es fa amb consens.

Al Consell
d’Alcaldes, el
Consell Comarcal
pot connectar amb
les necessitats dels
ajuntaments

Cada vegada es
pensa en el territori
d’una manera més
global

Hem de mirar el
futur amb opti-
misme, fomentant
el consens de totes
les forces polítiques
comarcals 



El Consell Comarcal del Bages continua impulsant iniciatives per fer visible la marca

Bages, un senyal d’identitat cultural i turística de la comarca, que va tenir una de les

seves primeres presentacions en públic a la fira Expobages

La marca Bages
es dóna a conèixer
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La marca Bages, que es va fer realitat a
partir de la iniciativa del Fòrum del
Turisme, impulsat pel Consell
Comarcal i en què participen diverses
entitats, institucions i organismes de la
comarca, comença a fer-se visible en
actes públics.
Una de les primeres estrenes va ser a
la fira Expobages, que es va celebrar el
mes de maig al Palau Firal de Manresa.
El Consell Comarcal hi va participar
amb un estand que es va dedicar a
donar a conèixer aquest senyal d’iden-
titat turística i cultural de la nostra
comarca. Durant tot el cap de set-
mana, milers de persones van visitar la
fira i van acostar-se a l’oferta que els
fèiem des de l’estand.

Marca pròpia i gastronomia
L’estand del Consell Comarcal del
Bages, tenia com a objectiu promo-
cionar el rebost de productes naturals
del Bages sota el paraigües de la nova
marca turística del territori. 
S’hi van fer diverses demostracions de
productes alimentaris i artesanals
propis de diferents empreses i
municipis del Bages. S’hi va acollir, per
exemple, una presentació de pro-
ductes làctics, amb els formatges i
iogurts ecològics d'ovella, cabra i vaca
de la marca La pastora d'Oló, i els for-
matges, mató i altres làctics de cabra
de la casa Làctics Casanueva.
També hi va haver presentació i
degustació de productes de la zona del

Cardener, com les salses de Conserves
Ferrer, el licor Caprici del Cardener i una
mostra de la Unió de Botiguers de Súria.
Amb el lema “El Bages, terra de con-

trastos”, la campanya de promoció del
Bages vol donar a conèixer els valors
turístics, culturals i paisatgístics de la
comarca.



Des del suport informàtic que el Consell
presta als ajuntaments es treballa per
mantenir els ens locals al dia en matèria
de noves tecnologies invertint en la mi-
llora de les eines de comunicació, millo-
rant el servei que es dóna a la ciutada-
nia i als ajuntaments i assessorant per
optimitzar les inversions en la compra
d'aquestes tecnologies.
Recentment, el Consell ha celebrat
una jornada sobre wi-fi i fibra òptica
adreçada als ajuntaments i en la qual
es va presentar un treball que s'inicia-
rà aquest setembre en col·laboració
amb Locaret consistent en l'anàlisi de
la despesa de telefonia fixa, mòbil i
dades per convocar un concurs públic
comarcal per contractar tots els
serveis de telecomunicacions i acon-
seguir una gestió econòmica i eficient
d'aquests serveis. 

Pla Catalunya Connecta
A banda, el Consell està portant a
terme estudis en 12 municipis del
Bages que analitzen en quina situació
es troben quant a accés a serveis com
banda ampla, cobertura de telefonia i
TDT. Aquest treball compta amb el
suport de la Secretaria de
Telecomunicacions i forma part del
pla “Catalunya Connecta”, de la
Generalitat, que  pretén identificar
les zones fosques on no hi ha cober-
tura de serveis i donar-hi accés a tots
els nuclis de població de més de 50
habitants. El pla també permetrà
donar cobertura de banda ampla i
telefonia mòbil a la totalitat de polí-
gons. Per la singularitat del nostre
territori, des del Consell Comarcal
s'ha creat una comissió de seguiment
del pla.

El Consell treballa en matèria de noves tecnologies per

tal que tots els municipis millorin les eines de comuni-

cació i el servei que es dóna  la ciutadania 

El Bages es connecta
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APLICATIU PER GES-
TIONAR ELS CEMEN-
TIRIS MUNICIPALS

L’Administració Oberta de
Catalunya (AOC) ha incorporat
a la cartera dels seus serveis
l'aplicatiu que el Consell
Comarcal del Bages va crear
per tal que els ajuntaments
gestionin fàcilment els cemen-
tiris municipals (GESCEM).
Amb el desenvolupament
d’aquest aplicatiu, els ciu-
tadans, a través d’un web,
podran seleccionar un munici-
pi i un cementiri i consultar-ne
la situació, imatge i estructura,
localitzar el nínxol d'un difunt,
consultar la disponibilitat de
nínxols,  informació relaciona-
da amb la propietat del nínxol
o saber si és de lloguer, rebuts
pendents de liquidar amb l'a-
juntament, etc...
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La nova Unitat de Protecció Civil treballa per
donar resposta a qualsevol emergència

La implantació del Pla d'Assistència i
Suport en matèria de Protecció Civil
del Bages des del passat abril ha com-
portat la creació de la Unitat de
Protecció Civil del Bages formada pel
Cap Tècnic, Xavier Jovés, i la tècnica,
Núria Mira. 

Una vegada presentat el Pla, s'han ini-
ciat els treballs de planificació i pre-
venció dels riscos. És en aquest àmbit
on la Unitat està actualment destinant
els seus esforços, mantenint-se en
guàrdia pels possibles incendis fores-
tals que es puguin produir a l'estiu i

que puguin activar la Unitat en
situació d'emergència.
La planificació i la prevenció inclouen
totes aquelles activitats necessàries
per tal de preveure els riscos
(incendis, inundacions, nevades, etc.),
les situacions d'emergència i plani-
ficar l'estructura necessària per poder
afrontar-los. En aquest sentit s'han
iniciat les reunions ajuntament per
ajuntament per veure quina és la
situació en cadascun d'ells, revisar la
planificació existent i valorar les possi-
bles necessitats en les que la Unitat
els pot donar suport (assessorament
en la planificació municipal de protec-
ció civil, suport en actes amb grans
aglomeracions de persones, suport en
la gestió de subvencions destinades a
la prevenció, suport al voluntariat de
protecció civil, voluntaris ocasionals,
etc.). Per altra banda, s'està elaborant
l'inventari d'hidrants i s'està revisant
l'inventari dels recursos materials que
cada municipi té i que podrien ser
útils en situació d'emergència a nivell
comarcal.
La prevenció també inclou la formació
i la informació de la població i del per-
sonal que ha d'intervenir en les

emergències. La introducció al món
de la protecció civil, l'extinció d'in-
cendis i la gestió de les emergències
en el seu inici, els primers auxilis i l'a-
tenció sanitària, i la redacció de plans
de protecció civil són alguns dels
temes s’aniran desenvolupant en els
cursos que el Consell organitza. Dins
la formació, també s'hi inscriuen la
realització de simulacres en centres
educatius, edificis dels ajuntaments,
etc. i la participació als simulacres.
La informació a la població s'efectua a
través de xerrades als municipis, de
campanyes divulgatives i la distribució
dels fulletons de les campanyes de la
Generalitat, com la que s'ha realitzat
de la Revetlla de Sant Joan i de la cam-
panya d’incendis forestals.
L'actuació en emergències preveu la
localització de la Unitat de Protecció
Civil les 24 hores del dia per a qual-
sevol sinistre (incendis, nevades, inun-
dacions, pèrdua de persones, etc.). Les
funcions de rehabilitació consisteixen
en donar suport per adoptar les
mesures convenients per al retorn a la
normalitat, la identificació i avaluació
genèrica dels danys produïts i la gestió
de les ajudes, entre d'altres.

Primera reunió del Centre de Coordinació d’Emergències Comarcal i de la Comissió de Protecció civil

Amb la creació de la Unitat

de Protecció Civil s'han

posat en funcionament els

serveis que des del Consell

Comarcal es poden oferir

als municipis i que es

poden classificar en: plani-

ficació i prevenció, emer-

gències i rehabilitació

Simulacre d’incendi a Castellfollit del Boix,
organitzat per bombers
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Castellfollit del Boix va acollir l'acte
de presentació de la maquinària que
s'utilitzarà a la comarca per convertir
biomassa en estella per a calefacció i
aigua calenta sanitària. El projecte,
que va néixer i ha estat impulsat per
la Federació d'ADF del Bages i les

associacions de propietaris forestals,
ha pogut fer un salt endavant gràcies
al suport del Consell Comarcal del
Bages i el Departament de Medi
Ambient i Habitatge.
Els promotors han constituït una
cooperativa sense ànim de lucre -

El conseller de Medi Ambient i Habitatge, Francesc
Baltasar, va presidir l’acte de presentació de la
maquinària que converteix la biomassa dels boscos que
es netegen en estella

La biomassa
s’aprofita per
a les calefaccions

ENLLUMENAT MÉS EFICIENT I SOSTENIBLE

El Consell Comarcal del Bages, en
col·laboració amb el Departament
de Medi Ambient i Habitatge, ha
elaborat els Plans d'adequació de
l'enllumenat per als municipis de la
comarca amb la finalitat de reduir la
contaminació lluminosa. L'objectiu
és millorar i mantenir les condicions
naturals d'il·luminació durant les
hores nocturnes, prevenir i corregir

els efectes de la contaminació llumi-
nosa en la visió del cel, minimitzar la
intrusió lluminosa en l'entorn
domèstic i promoure l'eficiència
energètica dels enllumenats. 
Les mesures planificaques, un cop
s’apliquin, suposaran un estalvi
energètic de més d'1,5 milions de
kWh/any, estalvi equivalent al con-
sum anual d'unes 150 famílies. 

Productes Forestals de la Catalunya
Central- que comercialitzarà l'estella
per a calderes de calefacció i aigua
calenta, tant per a edificis públics
com privats. Entre les primeres
instal·lacions que consumiran estella
hi ha la presó que s’està construint a
Sant Joan de Vilatorrada.
Els assistents a l'acte de presentació,
responsables d’organismes públics i
tècnics de diferents comarques cata-
lanes, van poder veure en directe una
demostració de la màquina estellado-
ra, que ha comportat una inversió de
300.000 euros, aportats per l'admi-
nistració pública. També es van
mostrar les diferències entre un bosc
brut, on l'acumulació de combustible
afavoreix la propagació d'incendis
forestals, i un bosc net, que, a més de
millorar el seu estat sanitari, ajuda a
prevenir la propagació dels incendis.
Per tal de fomentar la instal·lació de
calderes de biomassa en edificis
públics, el Consell Comarcal ha
redactat diversos projectes
d'instal·lació de calderes de biomas-
sa. Actualment ja s'han redactat els
projectes per a les instal·lacions del
pavelló municipal d'esports de Sant
Joan de Vilatorrada i per a diverses
instal·lacions municipals de
Castellfollit del Boix (escola, escola
bressol, vestidors de la pista polies-
portiva i consultori) i s'està redactant
un projecte per la Casa de La Culla de
Manresa.
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El Consell Comarcal, a través del
Programa de foment de la mobilitat
sostenible a les àrees d’activitat
econòmica del Bages, ha impulsat
una proposta de sistemes de trans-
port sostenibles per a millorar la
mobilitat als polígons industrials de la
comarca. El programa inclou pro-
postes centrades en la millora de
modes de transport sostenible, com
la potenciació del transport públic, la
millora dels accessos per a vianants
(arranjament de voreres, millora de la
il·luminació, etc.), la potenciació de
l'accés amb bicicleta i l'impuls de sis-
temes de transport compartit.
En el cas dels polígons de l'entorn de
Manresa (que agrupen gairebé el
50% de l'activitat industrial de tota la
comarca), es proposa la creació de 3
noves línies d'autobús, que arri-
barien fins a les zones industrials de
Bufalvent, Santpedor i Sant Fruitós
de Bages. 

Un pla amb implicació comarcal
Totes aquestes mesures, debatudes
en una taula de mobilitat amb tots
els agents implicats (administracions
públiques, sindicats, associacions
d'empresaris i polígons, col·legis pro-
fessionals i operadors de transport),
tenen com a objectiu facilitar l'accés
als 95 polígons de la comarca amb
sistemes de transport més
sostenible, ja que, en aquests
moments, gairebé un 90% de
desplaçaments cap als llocs de feina,
quan són fora del municipi de
residència, es fan en cotxe particular. 
El Consell Comarcal del Bages
compta amb la col·laboració dels
departaments de Medi Ambient i
Habitatge i de Política Territorial i
Obres Públiques de la Generalitat,
que és previst que s'impliquin
econòmicament en el desenvolupa-
ment de les propostes d'aquest pla
de mobilitat.

Transport sostenible
cap als polígons

EL BAGES, MÉS A
PROP D’EUROPA

Amb l’objectiu de donar a
conèixer diversos aspectes de
la Unió Europea i, en particu-
lar, els ajuts que ofereix i dels
quals es poden beneficiar els
municipis, el Consell Comarcal
del Bages ha organitzat diver-
sos actes els darrers mesos.

Jornada sobre la UE
Per una banda, amb la col·la-
boració de la Diputació de
Barcelona i amb la participació
de l'Ajuntament de Manresa,
va fer realitat la “I Jornada
sobre la UE: Els instruments
financers de la UE al servei del
món local”. La jornada
s'adreçava a càrrecs electes i al
personal tècnic de l'adminis-
tració local i tenia com a prin-
cipal objectiu proporcionar
informació, detallada i actua-
litzada, dels principals pro-
grames europeus d'interès
local així com dels instruments
financers que la Unió posa a
disposició per a la millora de la
qualitat de vida de la ciutada-
nia.

Butlletí europeu
D’altra banda, en la seva línia
de continuar augmentant els
serveis dirigits als ajunta-
ments, el Consell va començar
a editar, el mes d’abril, un but-
lletí sobre àmbit europeu, que
es fa arribar a les administra-
cions locals perquè tinguin
informació actualitzada dels
ajuts europeus als quals poden
accedir, o d'altres iniciatives
que es porten a terme en l'àm-
bit europeu. 



- La comarca del Bages té les
infraestructures que necessita?
- Té infraestructures, però no estan
adequades als temps que vivim i cal
adaptar-les pensant en el futur. Per
això va néixer el Consorci Viari, amb
la voluntat que polítics i societat civil
reclamessin al Govern les infraestruc-
tures que el Bages necessita. 

- Què ens hi juguem, com a territori?
- Ens juguem el futur de la nostra
comarca. Les infraestructures són
bàsiques per al desenvolupament de
l'economia. Unes bones infraestruc-
tures milloraran l'accessibilitat i la
vertebració territorial al Bages  i a la
Catalunya Central.

- Quins són els projectes prioritaris
que caldria desenvolupar?
- Des de l'inici del Consorci hem
posat èmfasis en: desdoblament de
la C-55, alliberament progressiu de
l'autopista Terrassa-Manresa, Eix
Diagonal (Manresa-Igualada-Vilano-
va), desdoblament de l'Eix Trans-
versal i IV Cinturó (Abrera -Terrassa).
Totes les obres estan iniciades però
no estaran acabades fins al 2012.
Darrere aquestes obres hi ha l’im-
puls del Consorci que segueix de
prop els estudis informatius i pre-
senta aquelles al·legacions neces-
sàries per al nostre territori. L’última
fita aconseguida és que el Ministeri
de Foment invertirà 15,5 milions
d’euros en el tram de Renfe de
Manresa a Terrassa: es moder-
nitzarà la línia de contacte amb la
catenària i es milloraran les esta-
cions de Manresa, Sant Vicenç i
Castellbell.

- El tema ferroviari i la reducció del
temps de trajecte entre Manresa i
Barcelona és una de les reivindica-
cions històriques. 
- El Consorci va encarregar un estudi
que ha estat lliurat a la Generalitat
amb les propostes urgents i estem
esperant resposta, ja que està pen-
dent el traspàs de Rodalies a la
Generalitat. De tota manera, el
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M. Àngels Crusellas
Gerent del Consorci Viari
de la Catalunya Central

Consorci, a través de les al·legacions
al projecte del Pla de Transports de
Viatgers de Catalunya (2008-2012),
ha tornat a incidir en 3 aspectes fo-
namentals: reconsiderar l’estudi de
millora de les connexions ferroviàries
entre Manresa i Barcelona, concretar
la proposta d’inversió a les estacions
de tren del Bages i adaptar les esta-
cions de busos i tren per a persones
amb mobilitat reduïda. En canvi en la
línia Calaf-Manresa, que també era
una de les reivindicacions, ja s'hi està
treballant i el govern hi ha invertit
més de 27.000 euros.

- Darrerament hem vist avenços en
matèria de transport públic per car-
retera. Creu que són suficients?
- S'ha fet un salt qualitatiu i quanti-
tatiu en el transport públic per car-
retera al Bages. Els increments de fre-
qüència han estat importants. Queda
encara per resoldre les expedicions
que s'han de fer els dies festius i
també la integració tarifària, en prin-
cipi prevista per al 2009. Aquesta
ampliació de serveis ha estat possible
gràcies a la predisposició de tots els
ajuntaments que també han vist la
necessitat de millorar el transport per
carretera i ha estat el Consell
Comarcal qui ho ha liderat i coordinat.

- Des del Consorci Viari també han
demanat reiteradament que es posi
solució a diferents punts negres, pel
que fa a sinistralitat a la carretera, de
la nostra comarca...
- El Montepio de Conductors, com a
integrant del Consorci, va presentar
un estudi dels diferents punt negres
de la xarxa del Bages i podem dir que
molts han estat arreglats i altres
estan pendents de les noves
infraestructures que s'estan desen-
volupant. Afortunadament, en des-
doblar l'Eix del Llobregat la sinistrali-
tat ha baixat molt, però ens queda
l'Eix Transversal que fins que no
estigui desdoblat és el que comporta
més accidents mortals. 

- El Consorci Viari de la Catalunya
Central és una suma de voluntats de
diferents agents econòmics i socials .
És aquest un dels seus punts forts?
- Es va aconseguir agrupar totes les
voluntats polítiques, de la societat
civil i agents econòmics des del
començament i això ha fet que les
diferents iniciatives que s'han portat
a terme i les que s'han presentat
davant l'administració hagin estat
consensuades i s'hagi pogut fer més
pressió davant les administracions
tant estatals com autonòmiques.



Muralla de Sant Domènec, 24
08241 Manresa
Telèfon: 93 693 03 50 -  Fax: 93 693 03 51
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